
Kan du ikke læse nyhedsbrevet, tryk her

Danmarks Naturfredningsforening i Fredericia, 1. maj 2013

Kære læser

Sidste år måtte vi have fat i et børnefiskenet og flytte disse kære små haletudser over i en dam! Med de nye damme på
Fælleden og på Trelde Næs er der nogle af padderne, der ikke længere nødsages til at lægge æg i grøfter, der tørrer ud
senere på foråret. 

Vi fortæller denne rørstrømske historie, kære læser, for at du skal være klar over, at vi kæmper for alle levende væsener –
såvel haletudser som havørne. Og også for deres levesteder. Det er faktisk det vigtigste. Derfor håber vi stadig på at
undgå den sti i Egeskov, der vil ødelægge et af kommunens bedste ynglesteder for vandfugle.

Vi har brug for allierede. Så hvis du ikke allerede er medlem af DN …..(?)
 
PS. Velkommen til de mange nye læsere. Du kan se tidligere nyhedsbreve sådan: Gå ind på vores hjemmeside
www.dn.dk/fredericia og klik på teksten om nyhedsbreve.
 

http://www.dn.dk/Default.aspx?ID=37247&Purge=True&r_=0.13761891938652682
http://www.dn.dk/fredericia


Havørnene  det er altid rart at have noget til gode!
 

Her ser du havørne parret ved Rands Fjord fotograferet først i april – den ene har netop fanget en brasen
(hvis det ikke er en flire). Foto: Benny Nørgaard.

Hunnen burde have ligget på æg fra engang i februarmarts, men i stedet føjter de omkring. Snart er de ved
Spang Å´s udløb, snart ved det naturgenoprettede område i Bøgeskov. For så at vende hjem til basen: Reden
ved Rands Fjord. De bygger på reden og arrangerer på grenene, men æg bliver der ikke lagt. De er nok for unge.
Vi må glæde os til næste forår, idet vi håber, at parret ikke kommer ud for uheld eller bliver forstyrret, så de
forlader området. I alle tilfælde er ejeren af redeskoven glad for ørnene og passer godt på. Men vi har set
kajakroere komme alt for tæt til reden og vil tale med kommunen om yderligere et område med sejladsforbud.

Selv om alle rovfugle er fredet, drives der alligevel ulovlig jagt især på duehøgen og især i områder, hvor der
udsættes fasaner. Men havørnens føde gør de færreste mennesker misundelige. Om vinteren tager de mest
ådsler og syge eller svage fugle, og om sommeren er brasenen favorit.

(”Dem behøver du ikke komme med flere af, Ole!”, sagde min mor, efter at hun havde tillavet og serveret min
første brasen  hjemført med stolthed (Ole Klottrup)). 

Dertil kommer sikkert skarvunger, siden der nu er en skarvkoloni ved Rands Fjord. Velbekom, kære ørne!

Se Benny Nørgaards fotos fra først i april
(https://picasaweb.google.com/103342463567765503530/RandsFjordRneBennyNRgaardApril13?
authkey=Gv1sRgCMTlvbCRq9qd8gE#). Fotoene er taget på lang afstand.

Du kommer til det nye fuglehus ved at køre til Fagerlien i Egum (Se huset i nyhedsbrevet fra februar 2013. Gå
ind på vores hjemmeside, www.dn.dk/fredericia, klik på teksten om nyhedsbreve).

https://picasaweb.google.com/103342463567765503530/RandsFjordRneBennyNRgaardApril13?authkey=Gv1sRgCMTlvbCRq9qd8gE#
http://www.dn.dk/fredericia


Affaldsindsamlingen den 21. april  bor vi i en uciviliseret kommune?

Se, denne lille dreng på den store mark i Skærbæk  han skal nok blive til noget. Han nøjes ikke med de
nemme løsninger.

”Høfligheden bliver mindre, man maser sig frem i køen såvel i Netto som i trafikken, og skrot og skod
knopskyder fjernt fra skraldespanden.” Ja, sådan skrev lektor Lone Nørgaard i JyllandsPosten den 14. april om
et uciviliseret samfund, et samfund uden dannelse.

Helt så slemt står det vel ikke til i vores lille kommune – men et pænt antal barbarer må der nu altså gå rundt
blandt os.

Det var der alt sammen, som det plejer: Øl og sodavandsdåser, hundelorte i poser (?), flasker, plasticposer,
slikpapir, pizzabakker osv. osv.

Desværre var der færre indsamlere end sædvanligt, kun ca. 400. Lockouten af lærerne betød, at vi manglede
skolerne i år. Der var derfor 3400 indsamlere 'for lidt'. Vi har endnu ikke fået den samlede vægt af skidtet!

Og vejret var selvfølgelig godt – som vi havde lovet det på forhånd.

Se fotos fra Skærbæk fra den travle dag.
(https://picasaweb.google.com/108588418808792329229/Affaldsindsamling2013SkRbK?
authuser=0&authkey=Gv1sRgCKH9wLjW1qOQRQ&feat=directlink)

https://picasaweb.google.com/108588418808792329229/Affaldsindsamling2013SkRbK?authuser=0&authkey=Gv1sRgCKH9wLjW1qOQRQ&feat=directlink


Tag med på fugletur på Fredericia Vold den 16. maj kl. 16:30
 

En stor del af de fuglekasser, kommunen og vi satte op på volden i marts sidste år, blev straks taget i brug. Så
vi må have gjort det godt! Her har en blåmejse netop fodret ungerne, og så er det bare af sted igen.

Vi går en tur og nyder fuglelivet på volden og ser, om der er kommet beboere i nogle af de 95 fuglekasser, vi og
folk fra kommunen satte op på volden sidste forår.

Det er Dorthe Aaboer fra Fredericia Kommune, der står som arrangør. Dorthe får på dagen assistance fra Ole
Klottrup fra DN Fredericia. Vi var også makkere sidste forår, idet Dorthe sørgede for at få produceret kasserne
og at skaffe mandskab til opsætningen, og jeg gik rundt og fortalte de flinke folk fra kommunen, hvor kasserne
skulle sættes op.

Vi mødes kl. 16.30 ved Det Hvide Vandtårn (Prins Georgs Bastion) og regner med at slutte turen senest kl.
18.30. Ingen tilmelding.

Vi fortalte om fuglekasseprojektet i vores nyhedsbrev fra april 2012. Gå ind på vores hjemmeside
www.dn.dk/fredericia , klik på teksten om nyhedsbreve, så finder du alle nyhedsbreve lige fra det første i 2009.

Smag på Lillebælt II

http://www.dn.dk/fredericia


 

Her ser du den foragtede fisk, ulken. I Jylland også kaldet kjøwenhavner – det har noget med fiskens store
flab at gøre – siges det. Ulke er der uanede mængder af i Lillebælt, og de kan bruges til at lave den herligste
fiskesuppe (men stegte ulkehaler smager for resten også godt).

”Hulens osse – heller ikke én eneste ising denne gang!” For det var jo det, man så gerne ville hjembringe til
middagen. Men der er masser af ulke og i perioder også hvillinger, og dem kan man lave fiskesuppe på.

Det er aldrig for sent at blive lystfisker  investeringen i udstyr til kajfiskeri kan holdes på et beskedent niveau.
Og hvis interessen er der, kan du melde dig ind i Fredericia Sportsfiskerforening
(http://fredericiasportsfiskerforening.dk)

Men hvis du ikke har lyst til at stå nede på Syrekajen og bytte skrøner med de andre fiskere, kan du alligevel let
skaffe råvarerne til suppen: Gå ind til fiskehandleren og bed om en pose fiskehoveder, skeletter, haler etc.

Put fiskehoveder, haler og hele, rensede ulke, hvillinger etc. i en stor gryde og hæld vand i gryden, så de herlige
ingredienser er dækket. Hæld evt. en anelse vineddike i og smid et par laurbærblade ved. Så lugter det ikke så
slemt, når gryden kommer i kog. Kog svagt og kun i ca. en time – ellers kommer der besk smagende stoffer ud af
fiskebenene. Si fonden over i en skål, idet du presser den sidste væske gennem sien med en grydeske.

Så, nu er tiden til at gå ind på nettet og finde den opskrift, som passer dig bedst, så du kan lave suppe af fonden.
Der er f.eks. én her, som ser god og ukompliceret ud.
(http://www.altfordamerne.dk/opskrifter/opskrifter/fiskesuppemedfennikelflodeoghvidvin/)

http://fredericiasportsfiskerforening.dk/
http://www.altfordamerne.dk/opskrifter/opskrifter/fiskesuppe-med-fennikel-flode-og-hvidvin/


Hov! Det må man ikke

I Egeskov er der ned mod søen smidt en stor dynge jord på et overdrev. Tanken har givetvis været at sprede
jorden ud over overdrevet, men derved risikerer man at udrydde sjældne planter og dermed at ødelægge
levestedet for mange insekter. Overdrev er sjældne i dagens Danmark, fordi der efterhånden kun er få dyr
på græs. Uden dyr gror overdrevene til i krat.

Ejeren har lovet kommunen at få jorden fjernet, så hvorfor fortælle om sagen her i nyhedsbrevet?

Det gør vi, fordi mange ikke ved, at overdrev – og i øvrigt også enge – er beskyttede efter §3 i
Naturbeskyttelsesloven. Hvis du derfor ser en dynge jord på en mark, som du ved har været med græs i
adskillige år, er der god grund til at henvende dig til kommunen, kontakt Natur & Miljø på telefon 7210 7000.
Hvis du sender en mail, så giv os en kopi.

Læs her, hvad et overdrev egentlig er
(http://www.naturstyrelsen.dk/Naturbeskyttelse/National_naturbeskyttelse/Paragraf3/Naturpleje/Overdrev/)

I øvrigt har vi før set, at løfter om at bringe et overdrev i orden igen ikke er blevet holdt. Vi har tidligere fortalt
om en mand i Gudsø, som for flere år siden lovede at fjerne nyplantede juletræer fra et overdrev. De er der
endnu. Men nu er kommunen vist langt om længe ved at skrue bissen på.

Vandrefalkene på Skærbækværket – næsten sikkert æg i redekassen!
Fra vores korrespondent på Skærbækværket, Torben S. Hvass, forlyder det: 
Jeg føler mig overbevist om at falkene ruger og har gjort det fra omkring den 1415 april.  
Sidst jeg så begge fugle samtidig var den 12. april.

Det er åbenbart hannen der ruger mest  det er i hvert fald hunnen der er mest ude af kassen. Hun sidder enten
på pinden på kassen eller umiddelbart under kassen. Jeg kan høre at fuglene "kommunikerer" med hinanden. I
går kl. 05:17 sad hunnen lige under kassen og kl. 06:15 sad hannen der.
 

Til alle landmænd: Lav lærkepletter i kornmarken
For lærkerne står vores kornmarker som en uigennemtrængelig mur. Men forsøg har vist, at antallet af lærkepar
stiger, hvis landmanden laver nogle små, bare pletter midt i kornmarken. Ville det ikke være skønt med
lærkesang som i ”gamle dage”? Se her (http://www.dof.dk/index.php?
id=nyheder&s=nyheder&m=visning&nyhed_id=1128)

Der er vist ikke så mange landmænd, der læser vores nyhedsbrev. Men måske kender du én!

http://www.naturstyrelsen.dk/Naturbeskyttelse/National_naturbeskyttelse/Paragraf3/Naturpleje/Overdrev/
http://www.dof.dk/index.php?id=nyheder&s=nyheder&m=visning&nyhed_id=1128


Rørhøgene kom retur først i april
Den sædvanlige han af mørkt type er retur i Bøgeskov efter den lange tur fra Afrika syd for Sahara – hvor de
fleste rørhøge holder vinterferie. Nogle overvintrer i det sydlige Europa. En han af lys type blev set ved Rands
Fjord.

Vi går ud fra, at et par som sædvanlig vil ruge i rørskoven lige neden for Egeskov Kirke. Det vil så være sidste
gang, vi kan nyde synet af dem oppe fra kirkegården, hvis Fredericia Kommune får held til at få lavet sin sti
gennem rørskoven.

Sangfuglene er også på vej. Munken kom i weekenden den 20.  21. og synger allerede lysteligt  måske også,
hvor du bor. Du kan høre dens sang her (http://commons.wikimedia.org/wiki/Sylvia_atricapilla?
uselang=no) (lidt nede på siden)

http://commons.wikimedia.org/wiki/Sylvia_atricapilla?uselang=no


Så er vi på Facebook, men har ikke ret mange venner endnu!
 

Venner og nogle, ”som synes om” – det skal man helst have! Så hvis du er en af de glade Facebookbrugere,
håber vi, at du vil kigge ind og sprede budskabet om vores Facebookside – først og fremmest i Fredericia
Kommune. Slå op under Danmarks Naturfredningsforening i Fredericia.

Men hvorfor nu Facebook? Fordi vi gerne vil i kontakt med mange flere mennesker.

I 1970´erne og 80´erne, da det var åbenlyst, at vores natur havde det rigtig dårligt, nærmest eksploderede vores
medlemstal. Det var dengang, da Gudenåen blev rød af blod, når de slagtede på svineslagteriet i Bjerringbro.
Alle kunne pludselig se, at der var meget, der var helt galt. Siden er der kommet nye dagsordener som
indvandring, klimaet og finanskrise.

”Det ser da fint ud!”, tænker mange, når de kører sig en tur i kommunen, ”markerne er grønne og Lillebælt
blåt!”. Men det er desværre facade. De næringsstoffer og den gift, der siver ud fra de dyrkede marker og
luftforureningen fra landbruget, fra industrien og biler er ikke så synlige som blodet i Gudenåen, men de
forarmer vores natur. Det samme sker, når kommunen vil tillade parcelhuse i et dejligt Lillebæltlandskab ved
Børup Skov, eller når den vil lave en sti gennem et af vores få yngleområder for vandfugle etc. etc. Vi i DN har
nok at kæmpe for. 

Vores evne til at nå vores mål – såvel på landsbasis som her i kommunen  afhænger af vores medlemstal.
Medlemmer giver penge til at løse opgaverne, og medlemmer repræsenterer stemmer til både kommunalvalg
og folketingsvalg. Så vi håber, at Facebook kan sætte os i forbindelse med mennesker, som vi ellers ikke ville
træffe.



Modtaget fra vores læsere
Redematerialeautomater. Her er et tip fra Børge Stavensø i Taulov til alle fugleelskere med hunde. Han skriver:

I haven har jeg hængt nogle hjemmelavede redermaterialeautomater op. Når min grå schæfer fælder i
vinter perioden, samler vi hundehårene i automaterne.

Se her (https://picasaweb.google.com/lh/photo/W1yiZJ8vphDSzzk7u4HZjBgUySwVEV4YbnVrNN4uk0?
feat=directlink)en automat lavet af en garnrulle, hvor hullerne er der i forvejen. Børge Stavensø fortæller, at
især skovspurv, gråspurv, musvit og grønirisk henter hundehår til deres reder.

Fugle på reden – webkameraer (http://www.beleefdelente.nl). Kjeld Lund i Skærbæk har fortalt os om en
hollandsk side, hvor du kan se spændende fugle på reden. Du kan ikke få æg og senere unger af vandrefalkene i
Skærbæk at se, men kig i stedet på hollandske vandrefalke.

Ved du tilfældigvis, hvor der er stor vandsalamander?

 

Er der emner, du synes, vi skal skrive om?
Så send os en mail  fredericia@dn.dk  eller ring til Karsten Enggaard eller Ole Klottrup

Tilmelding til DN Fredericias nyhedsbrev kan ske her 
Her kan du også se de tidligere nyhedsbreve.
 

Mange hilsener Danmarks Naturfredningsforening i Fredericia

Karsten Enggaard, formand – tlf. 7594 3166
Ole Klottrup, næstformand – tlf. 7593 1717
emailadresse: fredericia@dn.dk
Hjemmeside: www.dn.dk/fredericia
Meld dig ind i DN på www.dn.dk

 

> Følg DN på Facebook (http://www.facebook.com/home.php#!/pages/Danmarks
Naturfredningsforening/38507331439)  

> Følg DN Fredericia på Facebook
(http://www.facebook.com/DanmarksNaturfredningsforening#!/pages/DanmarksNaturfredningsforeningi
Fredericia/494461143950297?fref=ts)

Gå ind på vores hjemmeside www.dn.dk/fredericia og se mere om, hvad vi arbejder med her i kommunen. DN
´s overordnede hjemmeside finder du her www.dn.dk.  
Og er du i tvivl om noget, så ring til Karsten Enggaard på 7594 3166.
 

Om DN 

DN arbejder for mere natur, et bedre miljø og med bekæmpelse af klimaproblemer. Vi spreder viden om
natur og miljø, skaber løsninger og påvirker politikere og myndigheder. DN har  133.000 medlemmer og
1500 frivillige i 98 lokale afdelinger.

                        Støt DN på www.dn.dk/beskytnaturen 

 

https://picasaweb.google.com/lh/photo/W1yiZJ8vphDSzzk7u4HZjBgUySwVEV4YbnVrNN-4uk0?feat=directlink
http://www.beleefdelente.nl/
mailto:fredericia@dn.dk
http://www.dn.dk/Default.aspx?ID=5462
mailto:fredericia@dn.dk
http://www.dn.dk/fredericia
http://www.dn.dk/
http://www.facebook.com/home.php#!/pages/Danmarks-Naturfredningsforening/38507331439
http://www.facebook.com/DanmarksNaturfredningsforening#!/pages/Danmarks-Naturfredningsforening-i-Fredericia/494461143950297?fref=ts
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